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 وزارت راه مجموعه مسکن مهر را
 بازبيني و مقاوم سازي کند

عضو کميس��يون برنام��ه و بودجه 
مجلس ش��وراي اسلامي از وزارت 
راه و شهرس��ازي خواست نسبت به 
بازبيني مجموعه هاي مسکن مهر 
و در صورت نياز مقاوم سازي آن ها 

اقدام کند. 
مه��رداد لاهوت��ي در گفت وگ��و با 

ايس��نا، اظهار داش��ت: آنچه در کرمانش��اه اتفاق افتاده به ويژه در 
مورد مجموعه هاي مس��کن مهر قابل بررس��ي اس��ت، البته لزوما 
نمي ت��وان اي��ن موضوع را به همه مجموعه هاي مس��کن مهر در 
سراس��ر کش��ور تس��ري داد، اما اين اتفاق يک هشدار بود و ما بايد 
ببينيم ناظر اين پروژه در کرمانشاه چه کسي بوده، آيا سازمان نظام 
مهندس��ي، ش��هرداري و سازمان راه در اين باره مسئوليت داشته و 
بعد با متخلف برخورد کنيم. ما منتظر گزارش کميس��يون عمران 
مجلس شوراي اسلامي هستيم تا پس از جمع بندي آن را به قوه 
قضاييه ارجاع دهيم. در پايتخت هم گس��ل هاي خطرناکي وجود 
دارد و ما در پرديس و پرند ساختمان هاي زيادي به عنوان مسکن 
مهر س��اخته ايم که اگر ايرادي در مورد آن ها وجود دارد نس��بت به 

مقاوم سازي آن ها اقدام کنيم تا شاهد حادثه ديگري نباشيم. 
لاهوت��ي ب��ا تاکيد بر ض��رورت برخورد ب��ا متخلفان در خصوص 
غيرايمن بودن مجموعه هاي مس��کن مهر در کرمانش��اه، تصريح 
کرد: وزارت راه و شهرسازي بايد همه مجموعه هاي مسکن مهر را 
بازبيني کند و در صورت نياز نسبت به مقاوم سازي آن ها اقدام کنند. 
وقتي ما ساختمان هاي ارزان قيمت در اختيار مردم قرار مي دهيم 
طبيعتا مردم انتظار اين را ندارند که مثلا شيرآلات يا برخي ديگر 
از وسائل استفاده شده در آن مثل کابينت درجه يک باشد، اما در 

مورد مقاومت ساختمان نمي توان بي توجهي نشان داد.

 تردد ناوگان جاده اي با عمر بالاي
 ۵۰ سال ممنوع مي شود

معاون وزير راه و شهرس��ازي و رئيس س��ازمان راهداري و حمل و 
نقل جاده اي از اعمال محدوديت تردد براي ناوگان کالاي کشور 

با عمر بيش از ۵۰سال در سال ۹۷ خبر داد. 
به گزارش ايس��نا، داود کش��اورزيان در مراس��م تکريم و معارفه 
مديران کل سابق و جديد راهداري و حمل و نقل جاده اي استان 
لرس��تان، اظهار کرد: در ايام اربعين امس��ال بيش از دو ميليون زائر 
ش��رکت داش��تند که بيش��تر از ۹۰ درصد آن ها از جاده هاي زميني 
تردد کردند که س��هم عمده اي از اين جابجايي از طريق ناوگان 

حمل و نقل عمومي کشور صورت گرفت.
خوشبختانه امس��ال بحث انتقال و ايمني زائران اربعين حس��يني 
به نحو بس��يار بهتري نس��بت به س��ال گذش��ته انجام شد. رئيس 
س��ازمان راهداري و حمل و نقل جاده اي با بيان اينکه در بخش 
حمل و نقل کالا اولويت سازمان ايمني است، افزود: بايد هزينه ها 
را به حداقل برس��انيم و براي اين مهم ناچار به نوس��ازي ناوگان 
هستيم. کشاورزيان با اشاره به پايين بودن تردد ناوگان باري کشور 
نس��بت به متوس��ط دنيا خاطرنش��ان کرد: ناوگان کالاي کشور به 
طور متوس��ط در هر س��ال ۶۰ هزار کيلومتر تردد دارد در حالي که 
اي��ن ش��اخص در دنيا بي��ش از ۱۵۰ هزار کيلومتر اس��ت. هرچند 
ش��رکت هايي نيز در کش��ور داريم که در مقياس بيش��تر از اين کار 
مي کنند. سياس��ت س��ازمان راهداري ارتقاي بهره وري است، زيرا 
متاس��فانه امروز بخ��ش حم��ل و نقل دارد جور بيکاري کش��ور را 
مي کش��د و هيچ عامل بازدارنده اي نتوانس��ته از تردد کاميون هاي 
فرس��وده در کش��ور جلوگيري کند به گونه  اي که رانندگان چندين 

روز در نوبت بار هستند.
 معاون وزير راه و شهرسازي از بخشنامه جديد سازمان راهداري 
و حمل و نقل جاده اي براي ساماندهي ناوگان کالا خبر داد و بيان 
کرد: براساس بخشنامه جديد از سال آينده محدوديت هاي قانوني 
براي ناوگان فرس��وده حمل کالا اعمال خواهد ش��د به طوري که 
در س��ال ۹۷ ضمن جلوگيري از صدور بارنامه براي کاميون هاي 
بالاي ۵۰ س��ال، از تردد آن ها نيز ممانعت مي ش��ود. کش��اورزيان 
نوسازي ناوگان حمل و نقل را به دو دليل کاهش مصرف سوخت 
و ارتقاي محيط زيست ضروري دانست و تصريح کرد: براي اين 
منظور قراردادهايي با ش��رکت هاي خودروس��ازي براي نوسازي 
ن��اوگان داري��م که در بخش ناوگان مس��افر از محل منابع داخلي 
سازمان راهداري و حمل و نقل جاده اي و براي ناوگان کالا نيز از 
محل ماده ۱۲ قانون از سوي وزارت نفت بخشي از سود تسهيلات 
نوسازي ناوگان تقبل مي شود. به فعالان حمل و نقل تاکيد مي شود 
ناچاريم براي توجيه سرمايه گذاري در اين بخش، محدوديت هايي 

براي ناوگان فرسوده اعمال کنيم.

اقتصادي کردن بخش مسافري ريلي
 در دستور کار قرار گرفت

معاون مس��افري ش��رکت راه آهن با بيان اينکه طبق برنامه ششم 
بايد ۲ ميليون مس��افر توس��ط راه آهن جابجا ش��وند، گفت: با توجه 
به اهداف بالادس��تي برنامه اي در دس��ت تدوين قرار دارد که بر 
اساس آن بسته هاي حمايتي براي شرکت هاي حمل ونقل مسافر 
و بخش خصوصي به منظور ورود به حوزه حمل ونقل مسافر مهيا 
گ��ردد ت��ا باع��ث ارتقاي کيفيت و کميت در بخش ناوگان ش��ود. 
ب��ه گ��زارش روزنام��ه تجارت به نق��ل از پايگاه خبري وزارت راه و 
شهرس��ازي، ميرحس��ن موسوي در نخستين گردهمايي ايده هاي 
نوين که در ش��رکت راه آهن برگزار ش��د، اظهار داش��ت: در قانون 
برنامه شش��م توس��عه تکليف ش��ده است که راه آهن ايران بايد ۲۰ 
درصد س��هم جابجايي مس��افر از کل حمل ونقل مس��افر در بخش 
حومه و بين ش��هري را عهده دار باش��د که براي دس��تابي به اين 
هدف علاوه بر انجام اقدامات بس��يار بزرگ در زيرس��اخت ازجمله 
راه اندازي قطارهاي سريع الس��ير که ش��رکت راه آهن، راه اندازي 
قط��ار سريع الس��ير تهران-قم-اصفهان در برنامه هاي خود دارد. 
افزايش کيفيت و کاهش مدت زمان سفر براي مسافرين را تحت 
عن��وان پ��روژه برقي کردن راه آهن تهران-مش��هد در برنامه قرار 
داده اس��ت.معاون مس��افري راه آهن با اش��اره به مصوبه تأسيس 
ش��رکت قطارهاي حومه اي زير نظر ش��رکت راه آهن جمهوري 
اس��لامي ايران گفت: اين اقدام موجب توس��عه حمل ونقل ريلي و 
ايجاد خطوط مستقل حومه اي مي شود تا در اين بخش نيز شاهد 

رشد مسافران حومه اي باشيم.
 موسوي با اشاره به ديدگاه وزير راه و شهرسازي در خصوص توسعه 
ايس��تگاه هاي TOD، اظهار داش��ت: با اجراي اين طرح مسافران 
بيش��تري جذب قطارهاي مس��افري مي شوند. بايد از فناوري هاي 
جديد در حوزه حمل ونقل مسافر نهايت استفاده را کرد؛ زيرا ديگر 
نمي ت��وان بخ��ش مس��افري هم زمان به دنبال توس��عه و افزايش 
ضريب اش��غال باش��د اما از فناوري هاي جديد اس��تفاده نکرد. لذا 
اميدواريم به کمک بخش خصوصي اقدامات بزرگي انجام گيرد. 
اقتصادي کردن بخش مسافري در بخش عملياتي و سرمايه گذاري 
در دستور کار شرکت راه آهن قرار دارد که بخش سرمايه گذاري با 
توجه به قوانين بالادستي، بسته هاي خوبي با قرارداد هاي بلندمدت 
به منظور تشويق بخش خصوصي براي سرمايه گذاري تهيه شود 
و در بخ��ش عمليات��ي نيز برنامه هايي تدوين و در اختيار س��ازمان 
برنامه قرارگرفته است تا حمايت هاي قابل توجهي از دولت کسب 

کرده و در اختيار شرکت هاي مسافري قرار گيرد. 

پيشخوان

راه ومسکن

گروه راه و مس�كن: صبح ديروز دوش��نبه ) ۲۹ آبان ماه ۹۶( ابوالقاس��م 
رحيمي انارکي عضو هيات مديره بانک مس��کن در نشس��ت خبري 
مس��ئولان بانک مس��کن با اصحاب رس��انه، خبر از افزايش س��قف 
تس��هيلات اوراق خري��د مس��کن داد و اع��لام کرد ک��ه از هفته آينده 
دستورالعمل افزايش سقف تسهيلات اوراق خريد مسکن اعلام خواهد 
شد و طي آن به متقاضيان اوراق خريد مسکن ۱۰ ميليون تومان بدون 
س��پرده پرداخت مي ش��ود به طوري که در حوزه س��پرده ممتاز و اوراق 
حق تقدم يک امکان جديد براي بانک مس��کن فراهم ش��ده است که 
دستورالعمل آن آماده شده و تا آخر هفته به شعب ابلاغ خواهد شد، لذا 
متقاضيان مي توانند از هفته آينده به شعب مراجعه کنند. اگر متقاضيان 
به صورت انفرادي بخواهند از اوراق خريد مسکن استفاده کنند، معادل 
۱۰ ميليون تومان نيز بدون سپرده پرداخت خواهد شد، با اين حساب 
سقف اوراق در تهران که ۶۰ ميليون تومان است، با احتساب پرداخت 
۲۰ ميلي��ون توم��ان وام جعال��ه و ۱۰ ميليون تومان اخير به ۹۰ ميليون 
تومان رس��يده و متقاضيان مي توانند ۹۰ ميليون تومان اوراق خريد 
مس��کن دريافت کنند. در مراکز اس��تان ها و شهرهاي بالاي ۲۰ هزار 
نفر که سقف وام ۵۰ ميليون تومان است، متقاضيان اوراق حق تقدم با 
اين ۱۰ ميليون تومان بدون سپرده مي توانند در کنار دريافت وام جعاله 
تا سقف 8۰ ميليون تومان اوراق مسکن تهيه کنند. اين آپشن جديد 
تا پايان سال جاري خواهد بود و براي سال آينده بايد ديد چه تصميم 

جديدي گرفته خواهد شد.
دولت به بن بست بانک مسكن رسيده است ���

با توجه به اينکه مقرر شده است که به متقاضيان اوراق خريد مسکن 
۱۰ ميليون تومان بدون سپرده پرداخت شود، لذا تنها سوالي که ايجاد 
مي شود اين است که آيا افزايش سقف تسهيلات اوراق خريد مسکن 
به ۹۰ ميليون تومان باعث خروج بازار مسکن از رکود و خانه دار شدن 
اقشار کم درآمد جامعه مي شود يا خير؟ به گفته فرشيد پورحاجت دبير 
کانون سراسري انبوه سازان مسکن کشور، دولت تمام تلاش خود را در 
بحث پرداخت تسهيلات به مردم براي خريد مسکن انجام داده است، 
اما در حال حاضر به بن بس��تي تحت عنوان بن بس��ت بانک مس��کن 
رس��يده اس��ت، زيرا بانک مسکن از بهمن ماه سال گذشته تسهيلات 
خود را در قالب اوراق حق تقدم دريافت تسهيلات بانک مسکن )تسه( 
ارائه داده اس��ت و مردم مي توانند از اين طريق تس��هيلات را از بانک 
مسکن دريافت کنند. لذا اگر بخواهيم بازار مسکن را تقويت کنيم بايد 
سه فاکتور اصلي افزايش قدرت خريد مردم، کاهش قيمت مسکن و 
افزايش درآمد خانوارها مورد توجه قرار گيرد. هر کدام از اين شاخص ها 
مي توانند تاثيرگذاري بسيار خوبي بر بازار مسکن داشته باشند، زيرا اين 
فاکتورها، مهمترين فاکتورهايي هستند که بايد در حوزه مسکن مورد 
توجه قرار گيرند تا شاهد رونق بازار مسکن باشيم. بدون شک درحال 
حاضر تسهيلات حوزه مسکن بسيار گران قيمت است و با هزينه هاي 
خانوارها همخواني ندارد. سياستي که دولت به دنبال آن است، افزايش 
قدرت خريد مردم است که معمولا مرتبط با سياست هاي مالي است که 
بانک ها به دولت ارائه مي دهند. در اين زمينه دولت تلاش خود را انجام 
داده اس��ت اما در حال حاضر به بن بس��تي تحت عنوان بن بس��ت بانک 
مس��کن رس��يده اس��ت. در حال حاضر مردم از دو طريق يعني صندوق 
پس انداز مسکن يکم و خريد اوراق مي توانند براي خريد مسکن اقدام 
کنند که در حال حاضر بيش از ۷۰ درصد بازار مسکن از محل فروش 

اوراق تامين مالي مي شود که اين مساله هزينه هاي سنگيني را براي 
مردم به دنبال دارد.

رئوس عملكرد بانک مسكن درسال ���96
در خصوص اقدامات بانک مسکن در هفت ماهه ابتداي سال جاري، 
محمدهاش��م بت ش��کن مدير عامل بانک مسکن، در نشست خبري 
که صبح ديروز دوشنبه ) ۲۹ آبان ماه ۹۶( با اصحاب رسانه برگزار شد، 
گفت: در طي ماه هاي گذش��ته ۴۱ هزار فقره وام معادل ۴۳۲ ميليارد 
تومان پرداخت کرده ايم، ضمن اينکه ۶۵ هزار ميليارد ريال منابع اعم 
از سپرده و وصول مطالبات جذب شده است. بانک مسکن در رعايت 
نرخ سود سپرده پايبند بوده و از زمان کاهش سود سپرده ها به ۱۵ درصد 
از ۱۱ شهريور تاکنون ۱.۵ درصد از قيمت تمام شده سپرده ها کاهش 
يافته است که اين اقدام مثبت مي تواند به کاهش نرخ سود تسهيلات 
کمک کند. به گفته اين مقام بانکي، براي ۲8۶ هزار واحد مسکوني 
تسهيلات خريد، ساخت، تعمير و بازسازي و فروش اقساطي پرداخت 
کرده ايم ضمن اينکه در هفت ماهه گذشته در بخش خريد صرفا به 
۱۰۰ هزار واحد مسکوني وام پرداخت شد که از نظر تعداد ۳۰ درصد و از 
نظر قيمت ۵۰ درصد نسبت به مدت مشابه سال قبل رشد داشته است. 
تا کنون ۵۲۴ هزار ميليارد ريال تسهيلات مسکن مهر با نرخ هاي سود 
۴، ۷ و ۹ درصد در شهرستان و تهران براي دو ميليون واحد مسکوني تا 
سقف ۴۰ ميليون تومان پرداخت شده است. ضمن اينکه يک ميليون و 

8۰۰ هزار واحد مسکن مهر نيز فروش اقساطي شده است.
تسهيلات بافت فرسوده بانک مسكن ���

وي در مورد تسهيلات بافت فرسوده گفت: از ابتداي اجراي اين طرح 
در سال ۹۴ تاکنون به ۳۲ هزار واحد مسکوني فرسوده مجموعا به مبلغ 

۱۳ هزار ميليارد ريال تسهيلات پرداخت شده است.
استقبال چشمگير مردم از صندوق پس انداز يكم ���

وي درباره صندوق پس انداز يکم تاکيد کرد: در ابتداي سال جاري به 

طور متوسط هر هفته دو هزار و ۵۰۰ فقره حساب پس انداز صندوق 
يکم در بانک مسکن افتتاح مي شد که در هفته آخر آبان به ۵ هزار و 
8۰۰ فقره حساب رسيده و به معناي دو برابر شدن استقبال از صندوق 
يکم است. همچنين تسهيلات از اين محل در هفته ابتدايي سال جاري 
۱۵۰ فقره بود اما در پايان هفته گذشته ۹۶۰ فقره تسهيلات از محل 
صندوق يکم پرداخت شد. در هفت ماهه گذشته ۲۵ هزار ميليارد ريال 
براي ۴۰ هزار واحد مسکوني وام مشارکت مدني ساخت مسکن پرداخت 
شده که نسبت به گذشته کاهش چشمگيري داشته است چرا که جهت 

گيري بانک مسکن پرداخت وام خريد بوده است.
 افق اقدامات بانک مسكن تا ���۱۴۰۰ ميلادي

بت ش��کن درخصوص افق اقدامات بانک مس��کن تا ۱۴۰۰ ميلادي 
،گفت: بر اساس اين برنامه ريزي قرار است تا پايان سال ۱۴۰۰ ميلادي 
بانک مس��کن براي بيش از س��ه ميليون و 8۰۰ هزار واحد مس��کوني 
تامي��ن مال��ي انج��ام دهد که در س��ال ۱۴۰۰ ميلادي به تنهايي يک 
ميليون واحد مسکوني تامين مالي خواهد شد که اين تسهيلات شامل 
خريد، ساخت، تعمير و واگذاري فروش اقساطي و سهم الشرکه هاست. 
همچنين بر اساس برنامه ششم توسعه دولت بايد سالانه ۲۷۰ محله 
بافت فرس��وده را بهس��ازي و بازس��ازي کند که بانک مس��کن در اين 
زمينه نيز ورود خواهد کرد. وي در خصوص مس��کن اجتماعي اظهار 
داش��ت: اين بانک براي دهک هاي يک، دو و س��ه با حمايت دولت و 
ساير نهادهاي حمايتي قرار است در مسکن اجتماعي به دولت کمک 
کند. اس��تراتژي دوم بانک جذب مخاطب از اقش��ار ميان درآمد شامل 
دهک هاي ۴، ۵، ۶، و ۷ است که هم توان پرداخت اقساط دارند و هم 

امکان پس انداز جزيي.
انتشار���۱۰ هزار ميليارد ريال اوراق رهني در بازار سرمايه

به گفته بت شکن، قرار است بانک مرکزي به همه زوجين خانه اولي 
در بخش تامين مالي خريد خانه اول کمک کند که ش��امل افزايش 

۵۰ درص��دي ق��درت خريد يک واحد مس��کوني در چارچوب الگوي 
مصرف است که در تهران معادل واحدهاي مسکوني ميان متراژ )۷۵ 
متر مربعي( مي شود. همچنين اين بانک همين تسهيلات را به انبوه 
س��ازاني ک��ه الگوي مص��رف را رعايت کنند نيز پرداخت خواهد کرد. 
بانک مس��کن به زودي معادل ۱۰ هزار ميليارد ريال اوراق رهني در 
بازار سرمايه منتشر مي کند که در حال حاضر مجوزهاي اجراي اين 
طرح در حال طي کردن مراحل خود در بانک مرکزي و سازمان بورس 

و اوراق بهادار است.
پرداخت وام ���۳۵ ميليون توماني ساخت مسكن به زلزله زدگان

همچنين بت شکن درباره تمهيدات بانک عامل حوزه مسکن براي 
زلزله زدگان کرمانشاه گفت: نخستين گام امهال )مهلت( دو ساله براي 
بازپرداخت تسهيلات اعطايي به زلزله زدگاني است که از تسهيلات 
بانک مس��کن اس��تفاده کردند.بر اساس مصوبه هيات وزيران و بانک 
مرکزي که بخش��نامه آن براي کليه ش��عب بانک مس��کن در استان 
کرمانش��اه ابلاغ ش��ده از امروز زلزله زدگان مي توانند براي دريافت 
تسهيلات بازسازي واحدهاي مسکوني تخريب شده به شعب بانک 
مراجعه مي کند. به گفته بت ش��کن، بانک عامل حوزه مس��کن به 
واحدهاي روستايي تخريب شده به تعداد ۵ هزار و ۵۰۰ واحد تا سقف 
۲۵ ميليون تومان و بازپرداخت ۱۵ ساله شامل سه سال دوره مشارکت 
مدني و ۱۲ س��ال بازپرداخت اصل وام با س��ود ۴ درصد مراجعه کنند. 
همچنين اين بانک به دو هزار واحد مسکن شهري تخريب شده در 
اثر زلزله اخير استان کرمانشاه ۳۵ ميليون تومان وام با بازپرداخت ۱۵ 
ساله و نرخ سود ۵ درصد که مابه التفاوت آن را دولت در يارانه ها پيش 
بين��ي ک��رده پرداخ��ت خواهد کرد. وي تاکيد کرد: اين بانک به ۵ هزار 
واحد مسکوني ۱۲ ميليون تومان با بازپرداخت ۷ ساله و سود ۵ درصد 
وام بازسازي مي دهد. ضمن اينکه دو هزار و ۵۰۰ فقره تسهيلات ۱۰ 
ميليون توماني با بازپرداخت ۵ ساله به صورت قرض الحسنه وام خريد 
ل��وازم خانگ��ي ب��ه زلزله زدگان پرداخت مي کند. بنابراين به طور کلي 
بانک مسکن ۱۵ هزار فقره انواع وام به روستاييان و ساکنان شهرهاي 
زلزله زده شامل تسهيلات ساخت، تعمير و خريد لوازم خانگي پرداخت 
مي کند. وي در خصوص پوش��ش بيمه اي تس��هيلات بانک مسکن 
به زلزله زدگان اظهار داشت: تسهيلاتي که واجد بيمه نامه خسارات 
زلزله و آتش س��وزي باش��ند بر اس��اس برآورد کارشناسان و بر اساس 
ضوابط شرکت هاي بيمه مشمول دريافت خسارت خواهند شد. عموم 
تسهيلاتي که داراي پوشش بيمه عمر مانده بدهي هستند در صورت 
فوت وام گيرنده بر اثر زلزله علاوه بر خسارتي که بابت بيمه نامه زلزله 
و آتش سوزي دريافت مي کنند از پرداخت باقي مانده اقساط از سوي 
بازماندگان معاف شده و شرکت بيمه کل بدهي آن را تقبل خواهد کرد. 
بانک مسکن از جهت منابع مالي مشکلي نخواهد داشت و هر آنچه 
دولت بر عهده اين بانک قرار دهد پرداخت خواهد کرد و از امروز کليه 
مشمولان طرح هاي تسهيلات و بيمه اي زلزله مي توانند به شعب اين 
بانک در استان هاي زلزله زده مراجعه کنند. ضمن اينکه امهال دو ساله 
محدود به مسکن مهر نيست و همه واحدهايي که تسهيلات بانکي 
دريافت کرده اند شامل اين امهال خواهند شد.آسيب ديدگان در اثر زلزله 
اخير براي دريافت تسهيلات از طريق بنياد مسکن به اين بانک معرفي 
شده و اگر فردي کندي در پرداخت تسهيلات از سوي بانک مسکن 

مشاهده کرد حتما به بانک مسکن اطلاع دهد تا برطرف شود.

 »تجارت«  نتایج افزایش سقف تسهیلات اوراق خرید  مسکن را بررسی کرد؛

نسخه های بی اثر برای رونق مسکن

لزوم بررسي مجدد گزارش کمیسیون اصل ۹۰  انتخاب پیمانکار فاز سه بندر شهیدرجایي اسکان موقت زلزله زدگان در فاصله زماني دو ماهه
عليرضا تابش رييس بنياد مسکن کشور 
گف��ت: تلاش مي کنيم اس��کان موقت 
نهايتا دو ماهه جمع ش��ود و مردم از زير 
چادرها بيرون بيايند و برآورد اين اس��ت 
اسکان دائم نيز يک سال طول مي کشد. 

منابع مالي س��اخت واحدهاي مس��کوني آسيب ديده تامين شده 
اس��ت. در مرحله اس��کان موقت به دو ش��کل عمل خواهيم کرد 
ي��ا ي��ک س��رپناه ۱۲ متري با کمک خ��ود افراد درون واحدهاي 
مس��کوني تخريب ش��ده مي سازيم که بعد به اسکان دائم اضافه 
مي ش��ود و يا در روش ديگر به هر فردي که مايل باش��د اجاره 
پرداخت مي کنيم، مشروط بر اينکه چادرهاي خود را جمع کنند. 
در مرحله اسکان دائم نيز با استفاده از تسهيلات پرداختي توسط 

خود مردم واحدها احداث خواهد شد.

محمدرض��ا الهيار معاون مهندس��ي و 
توس��عه امور زيربنايي س��ازمان بنادر و 
دريانوردي،گف��ت: فرآين��د برگزاري 
مناقص��ه احداث فاز س��ه بندر ش��هيد 
رجايي آغاز ش��ده اس��ت و طي سه ماه 

آينده و چه بسا زودتر پيمانکار اين فاز را انتخاب مي شود. با افتتاح 
پالايش��گاه س��تاره خليج فارس براي صادرات محصولات اين 
پالايشگاه سه پست اسکله نفتي در بندر شهيد رجايي احداث 
خواهد شد. دو پست از سه پست اسکله طي ۱8 ماه آينده اماده 
بهره برداري خواهد بود و اس��کله س��وم نيز ظرف مدت ۲۴ ماه 
به بهره برداري مي رسد. سرمايه گذاري لازم براي احداث اين 
پروژه نفتي ۱۶۰ ميليارد تومان است که اين مقدار بودجه از محل 

منابع داخلي سازمان بنادر و دريانوردي تامين خواهد شد.

 بهرام پارس��ايي عضو کميس��يون اصل 
۹۰ مجلس بر ضرورت پيگيري گزارش 
پيش��ين اين کميسيون در مورد مسکن 
مهر تاکيد کرد و گفت: گزارش��ي که در 
کميس��يون اصل ۹۰ درباره  مسکن مهر 

تهيه ش��ده بود تنها مربوط به اين دوره از مجلس نبود و جلس��ات 
زيادي با دس��تگاه هاي مربوطه از جمله س��ازمان بازرسي، ديوان 
محاسبات و وزارت راه و شهرسازي برگزار شد و يکي از مطالبي 
که در آن مطرح شد واگذاري اين مجموعه ها به پيمانکاران و عدم 
نظارت دقيق بود که در زلزله اخير کرمانشاه خود را نشان داد. حداقل 
انتظار اين بود که در زلزله اخير ساختمان هاي نوساز مقاومتي داشته 
باش��ند، اما ش��اهد اين بوديم که هم مسکن مهر و هم بيمارستان 

نوساز در اين منطقه با خرابي زيادي مواجه شد. 

نماينده مردم تهران در مجلس ش��وراي اس��لامي از 
تهيه طرح تحقيق و تفحص از مس��کن مهر توس��ط 
۱۵ نماينده و تقديم آن به هيات رئيس��ه مجلس خبر 

داد.
ب��ه گ��زارش روزنام��ه تجارت به نق��ل از خبرگزاري 
خان��ه مل��ت، مصطفي کواکبيان در حاش��يه جلس��ه 
علني روز دوش��نبه )۲۹ آبان ماه ۹۶( مجلس ش��وراي 
اسلامي گفت: طرح تحقيق و تفحص از مسکن مهر 
با تلاش بيش از ۱۵ نماينده تهيه و به هيات رييس��ه 
جهت طي مراحل و بررسي در صحن علني ارجاع داده 
شد. نماينده مردم تهران، ري، شميرانات، اسلامشهر 
و پرديس در مجلس ش��وراي اس��لامي تصريح کرد: 
بعد از وقوع زمين لرزه کرمانش��اه، س��والاتي در افکار 
عمومي مطرح شد که نمايندگان بر آن شدند تا بدانند 
س��اختمان هاي مس��کن مهر چه ميزان از استحکام، 

قدرت و قوت کافي برخوردار هستند.
وي در ادامه با بيان اينکه اين بررس��ي ها تنها ش��امل 
مسکن مهر نشده و تمامي پروژه هاي مسکن احداث 
ش��ده توس��ط وزارت راه از دولت نهم تاکنون را شامل 
مي ش��ود، عن��وان کرد: در اي��ن تحقيق و تفحص به 
دنبال ميزان هزينه کرد ساخت پروژه ها هستيم چرا که 
دستگيري يک پيمانکار در جريان احداث بيمارستان 

دردآور است.
کواکبيان در ادامه با يادآوري اين مطلب که پيمانکار 
طرف قرارداد با دستگاه دولتي است، افزود: از اين رو 
دستگاه دولتي موظف به اجراي نظارت هاي لازم بر 
پروژه ها است تا بيمارستان بعد از ۷ ماه افتتاح در زمين 
لرزه تخريب نشود. مجلس به عنوان دستگاه نظارتي 
به دنبال چرايي اين اتفاقات به دور از مباحث سياسي 

است که تنها مربوط به اين دولت نيز نمي شود.
عض��و کميس��يون امني��ت ملي و سياس��ت خارجي 
مجلس شوراي اسلامي در پايان خاطرنشان کرد: در 
اي��ن تحقي��ق و تفحص اس��تعلام لازم از مراکز نظام 
مهندسي استان ها نيز انجام مي شود تا کيفيت ساخت 

و سازها و منابع مالي آن ها مشخص شود.

تحقيق و تفحص از مسكن مهر کليد خورد
هوشنگ عشايري سرپرست شرکت عمران و بهسازي 
شهري ايران از بررسي لوايح تامين مالي توسعه گران 
و اس��تفاده از يارانه هاي دولتي طرح پيش��گام از سوي 
هي��ات دول��ت خب��ر داد و گفت: در ح��ال حاضر بنا به 
درخواست اعضاي هيئت دولت به دنبال ارائه جزئيات 
بيش��تري از بخش مالي طرح هس��تيم و بايد اعداد و 
ارق��ام دقيق ت��ري را اعلام کنيم. مطابق جزئيات طرح 
»پيش��گام« س��اخت ۵۵ هزار واحد مسکوني در بافت 
فرس��وده تهران براي افق ۵س��اله، هدف گذاري شده 
اس��ت، به طوري که با ش��روع فاز اول، امکان تکرار اين 
ظرفيت براي هر س��ال وجود داش��ته و ساخت وساز در 
اين طرح با س��ه روش »محلي سازي«، »محله سازي 
مرحله اي« و »محله سازي جايگزين« انجام مي شود 
که در اين راستا هوشنگ عشايري سرپرست شرکت 
عمران و بهس��ازي ش��هري ايران در گفتگو با خبرنگار 
پايگاه خبري وزارت راه و شهرسازي در تشريح جزييات 
بيشتر از آغاز عمليات اجرايي طرح پيشگام در تهران، 
بيان کرد: اين طرح براي ايجاد تحول در نوس��ازي و 
بهسازي مسکن در بافت هاي ناکارآمد شهري مطرح 
شده که در حال حاضر در قالب ۲ لايحه در اختيار دولت 
قرار گرفته است. عشايري در ادامه لايحه تامين مالي 
توسعه گران را بخش اول طرح اعلام کرده و افزود: اين 

لايحه هم اکنون تا مرحله کميسيون فني بانک مرکزي 
پي��ش رفت��ه و در حال اخذ مصوبه ش��وراي عالي پول 
و اعتبار اس��ت. بخش دوم طرح مذکور پيرامون بحث 
اس��تفاده از يارانه دولت و همچنين اجازه هايي که بايد 
دولت تا حد امکان براي طرح ايجاد تحول صادر کند 
بوده که آن نيز در حال بررسي و تصميم گيري است.

اين مقام مسئول با بيان اينکه طرح پيشگام براي شهر 
تهران با کمک وزارت راه و شهرس��ازي و ش��هرداري 
تدوين شد و خدمت رياست محترم جمهور ارائه شده 
اس��ت، گفت: در حال حاضر بنا به درخواس��ت اعضاي 
هيئت دولت به دنبال ارائه جزئيات بيش��تري از بخش 
مال��ي طرح هس��تيم و بايد اع��داد و ارقام دقيق تري را 
اع��لام کني��م که به محض تصوي��ب طبيعتا عمليات 

اجرايي طرح را آغاز خواهيم کرد.
سرپرس��ت ش��رکت عمران و بهس��ازي شهري ايران 
در ادام��ه اف��زود: نکت��ه حائز اهمي��ت در اين طرح آن 
اس��ت که اعتبارات مس��تقيم دولتي در آن مهم نبوده و 
منابع بانکي و تسهيلات هستند که نقش چشمگيري 
را ايف��ا مي کنن��د در حقيقت مجوزهايي که بايد جهت 
حمايت از توس��عه گر به بانک ها داده ش��ود و استفاده از 
تسهيلات نظام بانکي محوريت اساسي طرح پيشگام 

به شمار مي رود.

استفاده از تسهيلات بانكي؛ محور اساسي طرح پيشگام 

انتقاد تند آخوندي از نرسيدن منابع اعتباري براي اجراي طرح مسکن اجتماعي

يک ريال از فروش گازوئيل نگرفتيم
 عباس آخوندي وزير راه و شهرس��ازي با اش��اره به روند ورود 
فاينانس به کشور براي پروژه هاي عمراني گفت: بعد از امضاي 
فاينانس بايد ۱۵ درصد به شرکت پرداخت شود که ريالي از آن 

در بودجه پيش بيني نشده است.
ب��ه گ��زارش روزنامه تجارت به نق��ل از خبرگزاري خانه ملت، 
جلسه فراکسيون مستقلين ولايي مجلس شوراي اسلامي صبح 
دي��روز )دوش��نبه، ۲۹ آب��ان ماه ۹۶( با حض��ور عباس آخوندي 
وزير راه و شهرس��ازي، کاظم جلالي، غلامعلي جعفرزاده ايمن 
آبادي رئيس و نايب رئيس اين فراکس��يون و س��اير اعضاي آن 

در مجلس برگزار شد.
عباس آخوندي در اين ديدار با اشاره به خواسته هاي نمايندگان 
که اغلب در حوزه س��رمايه گذاري و اتمام پروژه هاي عمراني 
بود، گفت: حوزه سرمايه گذاري اعم از آزاد و فاينانس خارجي 
اس��ت که به دولت باز مي گردد و پروژه هاي نيمه تمام عمراني 
نيز از مهم ترين خواسته هاست که مردم از نمايندگان پيگيري 

مي کنند که البته از فاينانس نمي توان براي اين پروژه ها و تملک 
اراضي بين شهري استفاده کرد.

وزير راه و شهرس��ازي در ادامه با اش��اره به وضعيت نامس��اعد 
وزارتخان��ه در ح��وزه طرح هاي عمراني عنوان کرد: پروژه هاي 
راه سازي تا رسيدن به تملک ها انجام مي شود، اما خريد املاک 
مردم نياز به اعتبار دارد که به علت عدم وجود اين اعتبار، پروژه ها 
روي زمين مي ماند البته قوانيني در زمينه هاي مختلف راه سازي 
تصويب ش��د، اما اجرايي نمي ش��ود. وي بر همين اساس يادآور 
شد: در قانون مقرر شده بود ۲۰ درصد درآمد حاصل از فروش 
گازوئي��ل و ۱۰ درص��د درآم��د حاصل از فروش بنزين به وزارت 
راه و شهرس��ازي اختص��اص ياب��د، اما تا کن��ون ريالي از محل 
اين درآمد ها به وزارتخانه نرس��يده اس��ت. آخوندي در ادامه در 
خصوص فاينانس اظهار کرد: وقتي فاينانس امضا مي شود بايد 
۱۵ درصد به شرکت مربوطه داده تا کار آغاز شود، اما ريالي براي 
اين کار در بودجه پيش بيني نشده است لذا بايد تصميماتي به 

ص��ورت خ��رد و کلان گرفته ش��ود که البته هزينه هايي خواهد 
داشت، هزينه هايي اجتماعي که هيچ کس نيز آن را نمي پذيرد. 
وزير راه و شهرسازي با يادآوري اين مطلب که با ساختار بودجه 
فعلي امکان ادامه راه وجود ندارد، تصريح کرد: هزينه جاري ما 
بيش از درآمد کل دولت است لذا نيازمند اصلاحاتي هستيم که 

قطعا هزينه اجتماعي دارد و بايد آن را پذيرفت.
وي در ادام��ه ب��ا بي��ان اينکه براي اتم��ام پروژه هاي ريلي نياز 
ب��ه ۲8 ميلي��ارد دلار س��رمايه گذاري داريم که ظرف ۵ س��ال 
پروژه ها به اتمام برس��د، ابراز داش��ت: براي اين سرمايه گذاري 
نيازمنداختصاص ۱۵ درصد به شرکت هاي سرمايه گذار هستيم 
که مي تواند از محل صندوق توسعه ملي اختصاص يابد زيرا به 

علت خارجي بودن با سياست ها تطابق دارد.
آخوندي همچنين با اشاره به پيشنهادات برخي نمايندگان مبني 
بر دريافت عوارض در بزرگراه ها همچون آزادراه ها، خاطرنشان 
ک��رد: اي��ن امکان وجود ن��دارد چرا که بايد از ۷۵ درصد حمل و 

نق��ل ع��وارض دريافت کرد که عملي نيس��ت، اما اين عوارض 
مي تواند همانند ساير کشور ها بر سوخت قرار گيرد چنانچه در 
ح��ال حاض��ر براي گازوئيل ۲۰ درصد عوارض قرار داده ايم، اما 

براي بنزين اين عوارض وجود ندارد.
اين وزير کابينه دوازدهم ادامه داد: از طرف ديگر لازم اس��ت 
صندوق توس��عه حمل و نقل که تأس��يس آن در برنامه شش��م 
توسعه به تصويب رسيد ايجاد شود، اما در بودجه هيچ اعتباري 
براي آن انديش��يده نش��ده اس��ت که بايد در بودجه سال ۹۷ اين 

اتفاق بيفتد.
وزي��ر راه و شهرس��ازي در پاي��ان در خصوص نح��وه خانه دار 
ش��دن اقش��ار مختلف جامعه عنوان کرد: افرادي که واقعا پس 
انداز کننده باش��ند مي توانند خانه دار ش��وند، اما براي افراد کم 
درآم��د جامع��ه وزارت راه، طرح مس��کن اجتماعي را ارائه کرده 
بود که به علت عدم اختصاص ريالي در بودجه نتوانس��تيم آن 

را اجرايي کنيم.


